
VIDEO: Rozhovor so sofiológom Emilom
Pálešom o opakujúcich sa dejinách, umelej
inteligencii i anjeloch (VIDEO SK, 42 min)
- CZ24 News | 21. prosince 2022

Doktor Páleš, ktorého odborom je sofiológia, alebo integrálna štúdia, matematickými metódami
skúma opakujúce sa rytmy v dejinách. Štatisticky spracováva dejiny celého sveta vo všetkých
oblastiach a strojovo vyhodnocuje, či je v nich periodicita alebo synchronicita.

Zameriava sa pri tom hlavne na zdroje a podmienky tvorivosti. Staré náuky pripisovali vlny tvorivosti
v dejinách vplyvu konkrétnych anjelov či bohov. „Mňa zaujíma, o čom oni vtedy hovorili, keď
hovorili o anjeloch. Tá náuka je pravdivá minimálne v tom, že hovorí o skutočných
tvorivých psychických vlnách v histórii. Predtým ľudia vnímali inak, počuli hlasy,
vnuknutie. U nás to prebil intelekt, ale tie vlny idú stále ďalej a tí bohovia na nás majú stále
vplyv, možno ešte väčší, akurát sa to zmenilo na izmy. Konzervatizmus, liberalizmus.
Zistíte, že za tým je vždy určitý kult,“ vysvetľuje.

Ako matematik sa pôvodne v Slovenskej akadémii vied venoval umelej inteligencii, ktorá je v dnešnej
dobe špecializácia a individualizácia na veľkom vzostupe. „Nové veci vždy prinášajú nové
pokušenie a nové nebezpečenstvo. Také nebezpečenstvo ako s umelou inteligenciou tu asi
zatiaľ nebolo. Keď budeme odovzdávať rozhodovanie umelej inteligencii, stratíme
schopnosť mať nadhľad a riešiť, čo je správne a čo je nesprávne. Nebudeme vedieť, čo
robíme. Treba si uvedomiť, že toto do nejakej miery hrozí a my musíme zachrániť človeka.
Aby nám stroje slúžili, ale my sme vždy vedeli, čo robíme,“ komentuje Páleš.
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